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Grajewo nie zwalnia tempa realizacji inwestycji 
drogowych i już przygotowuje się do kolejnych. 
Trzymamy kciuki za pozytywne rozstrzygnięcia 
dotyczące uzyskania dofinansowania na następne 
przedsięwzięcia komunikacyjne zaplanowane 
w naszym mieście. 

 W tegorocznym budżecie miejskim jest już zare-
zerwowana kwota 660 tysięcy złotych na wkład własny do tych 
inwestycji. Warto tutaj zaznaczyć, że w bieżącym roku na 
szeroki katalog wszystkich zadań inwestycyjnych z miejskiej 
kasy pójść ma w sumie 33 868 832 złote. 

 W tym celu 3 lutego w Podlaskim Urzędzie Woje-
wódzkim w naborze wniosków o dofinansowanie remontu 
dróg gminnych ze środków Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg zostały złożone trzy wnioski. Pierwszy dotyczy remontu 
ulicy Krasickiego. Kolejny-Mickiewicza i Nowickiego, a trzeci- 
modernizacji ulic: Szkolnej i Pułaskiego.

 - Te dokumentacje, na które są już zarezerwowane pieniądze 
w tegorocznym budżecie, dotyczą budowy nawierzchni 
i infrastruktury w ul. Magazynowej i Kochanowskiego, 
sięgacza od ulicy Skośnej i w ulicy Kolektorowej. Kolejna 
dokumentacja dotyczy budowy nawierzchni i infrastruktury 
technicznej w ulicach, które nie mają jeszcze swoich nazw. 

 Wśród zaplanowanych przedsięwzięć znajdują się 
również dokumentacje niezbędne do modernizacji kolejnych 
miejskich ulic. Gdy te zostaną wykonane, będzie można 
przejść do poszukiwania wykonawców zaplanowanych 
i zaprojektowanych prac.

ZABIEGAMY O KOLEJNE DOBRE DROGI W MIEŚCIE

 Trzeba zaznaczyć, że nowe ulice powstają tam, gdzie 
przewidywany jest rozwój budownictwa mieszkaniowego, ale 
towarzyszy temu również sukcesywna modernizacja istnie-
jącej już infrastruktury drogowej. 

To: 09 KD i KX na osiedlu Jana Pawła II. Projektu 
technicznego wymaga również planowana przebudowa ul. 
Konstytucji 3 Maja, Krasickiego, 9. Pułku Strzelców Konnych 
oraz Koszarowej i na ten projekt również mamy zarezerwo-
wane fundusze – informuje Dariusz Latarowski Burmistrz 
Miasta Grajewo.
 Sukcesywnie ulepszana infrastruktura drogowa w na-
szym mieście przekłada się na wzrost bezpieczeństwa 
kierowców, rowerzystów oraz pieszych. Lepsze jezdnie 
pozwalają zaoszczędzić czas oraz pieniądze dzięki rzadszym 
wizytom u mechaników. 

 - Te drogowe, podobnie jak wszystkie inne inwestycje, są 
odpowiedzią na potrzeby naszych mieszkańców. Dzięki 
współpracy z radnymi miejskimi i parlamentarzystami, którzy 
wspierają nasze działania oraz dobrym wnioskom pisanym 
przez pracowników Urzędu Miasta Grajewo, sukcesywnie 
zyskujemy pieniądze centralne na planowane w mieście 
strategiczne i bardzo kosztowne przedsięwzięcia. Bez tego 
wsparcia trudno byłoby je nam przeprowadzić w ramach 
środków własnych – dodaje Burmistrz.
O tym, jak przebiegają inwestycje drogowe, rozpoczęte 
w roku ubiegłym, można się przekonać, zaglądając na kolejne 
dwie strony Gazety Gajewskiej.

   >>> czytaj dalej>>> str. 2,3































ul. Nowickiegoul. Mickiewiczaul. Krasickiego ul. Pułaskiego ul. Szkolna



W trakcie jest "Budowa i przebudowa dróg gminnych 
w Mieście Grajewo". Wiele już zostało zrobione, a obecnie 
trwa budowa parkingu przy bibliotece i rozpoczęły się już 
przygotowania do prac na ulicy Legionistów. 

 Inwestycja obejmuje w sumie obszar aż 24 ulic: 
Spokojnej, Rtm. Konopki, Perlitza, Ułańskiej, Legionistów, 
G r z y b o w e j ,  J a ś m i n o w e j ,  M i ł e j ,  K o n w a l i o w e j , 
Grabowskiego, Pilota Sztramko, Partyzantów, Polnej, 

 Warto przypomnieć, że w ramach tej ogromnej 
inwestycji powstaną nawierzchnie jezdni wraz z chodni-
kami i zjazdami, odwodnieniem, oświetleniem i oznako-
waniem.

Piaskowej, Tabortowskiego, Baśniowej,  Św. Jana Pawła II, 
Danuty Siedzikówny „Inki”, Kościelnej, Św. Józefa, Św. 
Piotra, Św. Marka, Św. Maksymiliana Kolbe oraz Św. 
Floriana. Do tego dochodzą: łącznik na os. Południe, 
parking przy ul. Strażackiej oraz brakujące chodniki na os. 
Huta i Parkowe. Wartość tej całej inwestycji to 
29 900 561,45 zł, a kwota promesy z Rządowego Funduszu 
Polski Ład wyniosła aż 28 405 533,37 zł, zatem udział 
Miasta Grajewo liczy 1 495 028,08 zł. Zgodnie z planem 
wszystkie prace wchodzące w zakres tej inwestycji mają 
zakończyć się w bieżącym roku. 

www.gazetagrajewska.pl
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Parking przy ul. Strażackiej ul. św. Jana Pawła II

Skrzyżowanie
ul. św. Jana Pawła II i św. Józefa ul. św. Floriana

ul. św. Jana Pawła II ul. św. Floriana
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 Również w tym roku ukończona ma zostać „Budowa 
ciągu ulic: Łąkowej, Stefczyka, Działkowej, Kwiatowej 
i Kolejowej na os. M. Konopnickiej” prowadzona aktualnie 
w Grajewie. Warto przypomnieć, że ogromne przedsięwzięcie 
o wartości ponad 12 milionów 700 tysięcy złotych jest 
realizowane z sowitym wsparciem finansowym w ramach 
Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. Przedsięwzięcie 
obejmuje w sumie ponad dwukilometrowy odcinek infra-
struktury komunikacyjnej. W zakresie prac znalazły się roboty 
budowlane w ulicach: Łąkowej, Stefczyka, Działkowej, 
Kwiatowej oraz Kolejowej. Do tego dochodzą przebudowy 
sieci energetycznych średniego napięcia wraz z usunięciem 
kolizji energetycznych i telekomunikacyjnych.

 Roboty budowlane w ul. Łąkowej objęły swym 
zakresem elementy: nawierzchni jezdni, chodników, zjazdów 
oraz kanalizację deszczową i oświetlenie uliczne. W ulicy 
Stefczyka to samo, plus elementy związane z kanalizacją 
sanitarną i siecią wodociągową. Podobny zakres prac dotyczy 
ul. Działkowej, choć w ramach tej inwestycji front robót nie 
obejmuje sieci wodociągowej. Roboty budowlane w ul. 
Kwiatowej i Kolejowej objęły swym zakresem takie same 
elementy jak te w ulicy Stefczyka.
 Więcej informacji o ukończonych, realizowanych 
i zaplanowanych inwestycjach drogowych znaleźć można na 
internetowej „Mapie Inwestycji w Grajewie” w zakładce 
„DROGI I CHODNIKI”. 
            WM/Fot.grajewo.pl

ul. św. Maksymiliana Kolbe

ul. św. Jana Pawła II

ul. św. Jana Pawła II

ul. św. Piotraul. Działkowa, Franciszka Stefczyka, 
Łąkowa

ul. rtm. W. Konopki



www.gazetagrajewska.pl
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 Blok z czynszowymi mieszkaniami na wynajem powstaje 
na osiedlu Południe niedaleko Zespołu Szkół nr 2 im. 9 Pułku 
Strzelców Konnych. Prace przebiegają zgodnie z planem i obecnie 
skoncentrowane są na budowie kondygnacji podziemnej. 
Planowany termin zakończenia budowy tego obiektu  to maj 2024 
roku.

 Obiekt zostanie zbudowany w technologii tradycyjnej, 

 Osobnym przedsięwzięciem prowadzonym przez Miasto 
Grajewo jest budowa budynku mieszkalnego wielorodzinnego 
przy ul. Targowej. Umowa z wykonawcą tej inwestycji została 
podpisana 17 lutego przez Dariusza Latarowskiego Burmistrza 
Miasta Grajewo.

 Bardziej szczegółowy opis całego przedsięwzięcia 
zamieszczony został w ostatnim ubiegłorocznym wydaniu Gazety 
Grajewskiej. Warto jednak przypomnieć, że ta inwestycja ma kilka 
źródeł finansowania. Wśród nich: dofinansowanie z Krajowego 
Zasobu Nieruchomości, wsparcie z Funduszu Dopłat i party-
cypacja przy budowie nowego bloku przez przyszłych najemców. 
Przygotowania do tej inwestycji trwały kilka lat. 

Kolejny miejski blok komunalny z 24 mieszkaniami

 - Powstanie budynek trzykondygnacyjny, jednoklatkowy, 
podpiwniczony. W nim znajdą się 24 mieszkania, w tym dwa 
dostosowane do potrzeb osób niepełnosprawnych ruchowo – 
informuje Burmistrz. 

 Blok TBS-owski będzie sąsiadował z Zespołem Szkół nr 2 
im. 9 Pułku Strzelców Konnych w Grajewie. Powstaje tu 
36 mieszkań, ale o zróżnicowanej powierzchni. Największe, czyli 
4 trzypokojowe zlokalizowane będą w środkowej części budynku 
przy klatce centralnej. Każde zyska niezależny balkon dostępny 
z pokoju dziennego. Dla jednego mieszkania na parterze 
zaprojektowano rozwiązanie zamienne dla osóbniepełno-
sprawnych. Kondygnacje nadziemne przeznaczone zostały na 
lokale mieszkalne, natomiast w kondygnacji podziemnej 
zlokalizowano komórki lokatorskie- po jednej dla każdego 
z mieszkań. 

Jak zwiększy się miejski zasób mieszkaniowy po ukończeniu prac?

W grudniu Towarzystwo Budownictwo Społecznego 
Sp z o. o. w Grajewie zawarło umowę z firmą, która 
wygrała przetarg na budowę bloku wielorodzinnego z 36 
lokalami mieszkalnymi czynszowymi na wynajem. 
W lutym Dariusz Latarowski Burmistrz Miasta Grajewo 
podpisał umowę z wykonawcą zadania "Budowa 
budynku mieszkalnego wielorodzinnego przy 
ul. Targowej w Grajewie". Obie inwestycje są sowicie 
dofinansowane środkami zewnętrznymi i wpłyną 
pozytywnie na rozwój naszego miasta. 

Trwają dwie ważne inwestycje mieszkaniowe 

 Wartość tej inwestycji to 6 591 569,31 zł. Zadanie 
współfinansowane jest z Funduszu Dopłat Gospodarstwa 
Krajowego bezzwrotnym wsparciem budownictwa mieszkanio-
wego w wysokości 5 274 261,68 zł. Zgodnie z umową wykonawca 
ma na realizację zadania 390 dni roboczych od terminu 
podpisania umowy.

Inwestycje mieszkaniowe służą rozwojowi miasta

     WM

 Zagospodarowany zostanie także teren wokół budynku. 
Powstanie chodnik, droga dojazdowa, miejsca postojowe wraz 
z odprowadzeniem wód opadowych do miejskiej kanalizacji 
deszczowej, oświetlenie zewnętrzne oraz projektowana zieleń 
i wiata śmietnikowa. 

murowanej o układzie zewnętrznych i wewnętrznych ścian 
konstrukcyjnych ze stropami żelbetowymi monolitycznymi, 
przykryty dachem o konstrukcji drewnianej. Będzie wyposażony 
w instalacje: centralnego ogrzewania, wodno-kanalizacyjną, 
elektryczną, odgromową i instalacje teletechniczne (domo-
fonową, telewizyjną, internetową, telefoniczną) oraz instalację 
fotowoltaiczną na potrzeby oświetlenia ogólnego i zewnętrznego. 
W budynku przewidziano dźwig osobowo-towarowy o napędzie 
elektrycznym i udźwigu 600 kg. 

Warto przypomnieć, że budownictwo komunalne jest obowią-
zkiem samorządów. Zarówno inwestycja miejska, jak i ta TBS-u są 
odpowiedzią na potrzeby grajewian. Inicjatywa TBS-u oraz 
Miasta Grajewo idealnie wpisały się w rządowe możliwości 
wsparcia finansowego rozwoju mieszkalnictwa. Obie inwestycje 
zyskały dofinansowania. Obie wzmocnią potencjał rozwojowy 
miasta. Przyczynią się do zatrzymania migracji z Grajewa do 
większych ośrodków miejskich czy za granicę. Dzięki tym 
przedsięwzięciom kolejnych odbiorców zyskają miejskie spółki- 
PUK oraz PEC, a także miejska jednostka organizacyjna- Zakład 
Wodociągów i Kanalizacji w Grajewie. Pozytywnie wpłyną 
również na lokalną gospodarkę, choćby na funkcjonujące 
w pobliżu obu budynków sklepy i punkty usługowe, z których 
przyszli mieszkańcy będą korzystać.

 Co wewnątrz mieszkań? Te będą wyposażone w podsta-
wowe urządzenia sanitarne: zlewozmywak, umywalka, kabina 
z brodzikiem, sedes. Pomieszczenia kuchni wyposażone zostaną 
w kuchnię gazową z piekarnikiem elektrycznym oraz butlę 
gazową. 

     Fot. grajewo.pl

Blok z czynszowymi mieszkaniami na wynajem 
jest budowany na osiedlu Południe

Budowa budynku mieszkalnego wielorodzinnego przy
ul. Targowej w Grajewie
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  Z takim pytaniem i prośbą o wyjaśnienie sprawy zwróciły 
się zatroskane tym osoby do Dariusza Latarowskiego, Burmistrza 
Miasta Grajewo.

„Dlaczego strzelnica na broń pneumatyczną i multimedialną, 
wybudowana w Zespole Szkół nr 2 im. 9 Pułku Strzelców Konnych 
nie jest dostępna dla uczniów tej placówki i grajewian?”.

 Strzelnica powstała w ramach realizacji inwestycji pod 
nazwą: „Adaptacja starej sali gimnastycznej w Zespole Szkół nr 2 
im. 9 Pułku Strzelców Konnych w Grajewie na potrzeby 
Grajewskiego Centrum Edukacji Obronnej”. Inwestycja została 
oficjalne odebrana 29 grudnia 2022 roku, lecz jak sygnalizują 
mieszkańcy, nie jest dostępna od 1 stycznia 2023 r. ani dla nich, 
ani dla uczniów szkoły. 
 Trzeba jasno zaznaczyć, że ta szkoła podlega pod Powiat 
Grajewski. Z drugiej jednak strony dotyczy grajewian. 
W związku z tym 6 marca Burmistrz Miasta poprosił o wyjaśnie-
nie tej kwestii w Starostwie Powiatowym w Grajewie.
 - Zostałem poproszony przez grupę mieszkańców miasta
o oficjalne wystąpienie do Starosty Grajewskiego z prośbą 
o wyjaśnienie zaistniałej sytuacji. Ci podnoszą temat, 
iż w związku z dofinansowaniem ze środków Funduszu Rozwoju 
Kultury Fizycznej, obiekt ten powinien być dostępny dla 
młodzieży już od kilku miesięcy, dlatego też serdecznie 
poprosiłem Pana Starostę o zajęcie stanowiska w przedmiotowej 

Burmistrz poprosił o wyjaśnienia w sprawie strzelnicy

     WM

 Gdy tylko włodarz miasta dostanie odpowiedź na 
pytania od grajewian przekazane Staroście Grajewskiemu, do 
tego tematu wrócimy.

     Fot. grajewo.pl

sprawie – mówi Burmistrz.

Wzrośnie komfort obsługi petentów w naszym ratuszu. 
Wszystko to za sprawą realizowanej teraz inwestycji pod 
nazwą:„Utworzenie Punktu Obsługi Interesanta 
w Urzędzie Miasta Grajewo” w ramach realizacji 
zadania pn. „Zwiększenie dostępności dla osób ze 
specjalnymi potrzebami w Urzędzie Miasta Grajewo”. 
Efekt? Przede wszystkim dostosowanie przestrzeni 
magistratu dla potrzeb osób z niepełnosprawnościami 
w poruszaniu się. Sprawną obsługę wszystkich petentów 
wspomoże instalacja systemu kolejkowego.
Jest projekt, trwają prace budowlane. Te obejmują w sumie 150 
metrów kwadratowych powierzchni parteru. Celem jest poprawa 
funkcjonalności pomieszczeń zlokalizowanych w strefie 
wejściowej do Urzędu. W zakresie inwestycji przewidziano 
przebudowę istniejących pomieszczeń, w tym kasowego, kiosku 
handlowego, pomieszczenia gospodarczego, schodów i podestów 
wejściowych oraz wykonanie dodatkowego wejścia do archiwum.
W przestrzeni holu powstaną następujące pomieszczenia:

- pomieszczenie techniczne serwera;

- hol wejściowy z wydzielonym punktem informacyjnym / 
recepcją;

Zespół pomieszczeń Punktu Obsługi Interesanta umożliwi dostęp 
do tej części urzędu dla osób z niepełnosprawnością, poru-
szających się na wózkach inwalidzkich. Nowe pomieszczenie 
kasowe, a także te obsługi interesanta pozwolą obsłużyć petentów 
szybko i sprawnie oraz komfortowo. Pomoże w tym nowoczesny 
system wentylacji.W ratuszu zostanie zainstalowany system 
kolejkowy, czyli rejestrator oraz monitory wskazujące kolejność 
przyjmowania interesantów. Wśród nich są osoby, które mają 
problemy z samodzielnym poruszaniem się. Z myślą o nich 
zostanie zainstalowana platforma dla osób niepełnosprawnych.

- dwa pokoje obsługi interesanta;

- pomieszczenie gospodarcze.

Przedsięwzięcie jest współfinansowane ze środków Państwowego 

- pomieszczenie kasowe;

Rośnie Punkt Obsługi Interesanta

     WM

Zmiany w funkcjonowaniu Urzędu Miasta Grajewo na 
czas remontu

 Kasa Urzędu na czas trwania remontu została przenie-
siona do Kasy Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej przy ul. 
Strażackiej 6. 

     Fot. grajewo.pl 

 Punkt Podawczy, Wydział Spraw Obywatelskich 
i wydawanie dowodów osobistych oraz Urząd Stanu Cywilnego 
tymczasowo zostały przeniesione do drugiego budynku Urzędu 
Miasta przy ul. Strażackiej 6. 

Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych oraz Unii 
Europejskiej w ramach Działania 2.18 Programu Operacyjnego 
Wiedza Edukacja Rozwój 2014-2020

 Opisane przedsięwzięcie wymaga szeregu robót 
ogólnobudowlanych, które są już w toku. Prace rozbiórkowe, 
posadzkarskie, murarskie i malarsko-tynkarskie, elektryczne 
i sanitarne oraz stolarskie w parterowej przestrzeni ratusza 
wymagały wprowadzenia przejściowych zmian w funkcjonowaniu 
Urzędu Miasta Grajewo.
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WYDARZENIA

Dlaczego Grajewo skorzysta na obecności wojska?

 Przypomnijmy, że we wrześniu 2022 roku, 
Wicepremier i Minister Obrony Narodowej Mariusz 
Błaszczak podjął decyzję o powołaniu pełnomocnika MON 
ds. sformowania piątej dywizji, a 9 stycznia 2023 r. 
podpisał koncepcję jej utworzenia. 
 3 marca bieżącego roku spytaliśmy Ministerstwo 
Obrony Narodowej także o kilka innych kwestii dotyczą-
cych przyszłości wojska w Grajewie. Między innymi o to, na 
jakim etapie są obecnie zamierzone działania. Ilu żołnierzy 
i jaki sprzęt ma stacjonować w Grajewie oraz czy można 
spróbować określić przybliżony termin ukończenia 
organizacji w Grajewie garnizonu w ramach 1. Dywizji 
Piechoty Legionów?
 - Na tym etapie formowania nowego związku taktycznego 
w Siłach Zbrojnych – 1. Dywizji Piechoty Legionów nie 
podajemy szczegółowych informacji dotyczących struktury 
organizacyjnej, liczebności, wyposażenia oraz harmo-
nogramu jej formowania – odpowiedział 8 marca Wydział 
Prasowy Centrum Operacyjnego Ministra Obrony Narodo-
wej.
 Jednostki wchodzące w skład nowej dywizji będą 
dyslokowane m.in. w Ciechanowie, Kolnie, Grajewie, 
Wielbarku, Ostrołęce, Białymstoku, Chełmnie, Brodnicy, 
Łomży, Siemiatyczach, Czerwonym Borze, Iławie 
Kamionce, Ślubowie, Targoniach. 
 Jakie atuty, poza oczywistym wzrostem bezpie-
czeństwa, niesie obecność wojska w tych miastach, gdzie 
dotąd go nie było lub zostało rozwiązane?
- Wybór lokalizacji nowej dywizji został poprzedzony 
różnorodnymi analizami, zarówno aspektów wojskowych 
(przede wszystkim skutecznego odstraszania i szybkiej tzw. 
projekcji sił w przypadku zagrożenia), jak i społeczno-
demograficznych oraz gospodarczych. Obecność wojska 
zawsze oznacza, oprócz oczywistego wzrostu bezpie-
czeństwa, również impuls do rozwoju gospodarczego 
miasta czy najbliższej okolicy, lokalne inwestycje i nowe 
miejsca pracy – zapewnił Wydział Prasowy Centrum 
Operacyjnego Ministra Obrony Narodowej.

Wiemy, jaki sprzęt będzie na wyposażeniu 
1. Dywizji Piechoty Legionów, w skład której 
wchodzi między innymi grajewska jednostka. Jak 
poinformował Gazetę Grajewską Wydział Prasowy 
Centrum Operacyjnego Ministra Obrony Narodo-
wej, to między innymi: czołgi, bojowe wozy 
piechoty, armatohaubice K9, wyrzutnie WR-40 
Langusta, moździerze samobieżne Rak i transpor-
tery Rosomak.

 Przypomnijmy, że władze Miasta Grajewo zwróciły 
się do Ministerstwa Obrony Narodowej z propozycją, by 
MON rozważyło utworzenie jednostki wojskowej w Graje-
wie i 16 sierpnia odpowiednia oferta została wystosowana 
przez Burmistrza Miasta Grajewo Dariusza Latarowskiego 
do Ministra Obrony Narodowej Mariusza Błaszczaka. 
Poparcie dla tej propozycji oraz ogromne wsparcie 
w staraniach miasta o wybudowanie w Grajewie jednostki 
wojskowej wyraził Jarosław Zieliński Poseł na Sejm RP. 
 Już 19 listopada 2022 r. zostało podpisane stoso-
wne porozumienie pomiędzy Skarbem Państwa, Ministrem 
Obrony Narodowej, reprezentowanym przez Wiceprezesa 
Rady Ministrów Ministra Obrony Narodowej Mariusza 
Błaszczaka a Miastem Grajewo, reprezentowanym przez 
Dariusza Latarowskiego Burmistrza.  

 Pozostaje trzymać kciuki za sprawne formowanie 
grajewskiego garnizonu, który przyniesie miastu korzyści 
oraz za realizację związanych z tym zamierzeń przez Powiat 
Grajewski. 

    WM

 Teren pod budowę grajewskiego garnizonu został 
przekazany 11 stycznia 2023 roku. Tego dnia Dariusz 
Latarowski Burmistrz Miasta Grajewo i płk Andrzej 
Tomasz Pawlak działający w imieniu i na rzecz Skarbu 
Państwa - Rejonowego Zarządu Infrastruktury w Olsztynie 
z upoważnienia Ministra Obrony Narodowej podpisali akt 
notarialny, w którym miasto Grajewo oficjalnie przekazało 
22,8438 ha pod budowę nowej jednostki wojskowej – 
Garnizonu Grajewo.

    Fot. grajewo.pl

 Warto wspomnieć, że 19 listopada podpisane 
zostało także porozumienie pomiędzy Skarbem Państwa, 
Ministrem Obrony Narodowej a Powiatem Grajewskim, 
reprezentowanym przez osobę Starosty Powiatu Grajew-
skiego Waldemara Remfelda, regulujące kwestię przeka-
zania nieruchomości na potrzeby lokalizacji nowo tworzo-
nej jednostki wojskowej w Wojewodzinie. Do tematu 
postaramy się wrócić. Pytania o postępy działań w tym 
zakresie przesłaliśmy już Staroście Powiatu Grajewskiego. 
Wśród nich są między innymi te dotyczące szkoły oraz 
internatu w Wojewodzinie. Czy będzie z nich korzystało 
wojsko, a jeśli tak, to jaka przyszłość czeka tę placówkę 
edukacyjną, ponieważ  martwią się o to między innymi 
mieszkańcy Grajewa.
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 24 lutego w Szpitalu Ogólnym im. dr Witolda Ginela 
w Grajewie odbyło się uroczyste otwarcie inwestycji "Projekt 
oraz przebudowa i modernizacja laboratorium analitycznego 
i mikrobiologicznego wraz z wyposażeniem - W związku 
z COVID-19". Przedsięwzięcie wsparło finansowo Miasto 
Grajewo, na mocy stosownej uchwały podjętej w tym celu 
przez Radę Miasta Grajewo. 
Podczas uroczystości nie zabrakło podziękowań osobom 
pomagającym w rozwoju szpitala i modernizacji tej placówki. 
Wśród nich znalazł się Dariusz Latarowski Burmistrz Miasta 
Grajewo. Szpital jest co prawda powiatową jednostką 
organizacyjną, lecz w głównej mierze korzystają z niego 
grajewianie. To główny powód udzielenia pomocy finansowej 
z budżetu Miasta Grajewo na realizację przedmiotowej 
inwestycji. Wsparły ją także pozostałe samorządy z terenu 
powiatu.
    WM / Fot. grajewo.pl

Jesienią ubiegłego roku trzy obszerne artykuły w Gazecie 
Grajewskiej poświęciliśmy sprawie nieczynnego budynku 
dworca kolejowego. Sprawa wciąż jest aktualna- podróżni 
czekając na autobus czy pociąg marzną, choć tuż obok stoi 
obszerny gmach budynku dworcowego.

 - Nadal trwa procedura związana z przekazaniem praw do 
nieruchomości. Aktualnie oczekujemy na przygotowanie 
przez Powiat Grajewski, zarządzający nieruchomością 

 Przypomnijmy, że o to, by obiekt ponownie tętnił 
życiem od początku swej pierwszej kadencji zabiega Dariusz 
Latarowski, Burmistrz Miasta Grajewo. Stąd szereg prób: 
przejęcia obiektu, odkupienia z bonifikatą, zamiany za inne 
miejskie nieruchomości, poszukiwania możliwości 
zagospodarowania obiektu wspólnie z agencjami rządo-
wymi. Zgody na to nie wyrażał jednak Wojewoda Podlaski. 
 Wiadomo, że od 2020 roku trwają negocjacje na 
linii Skarb Państwa- PKP S.A. Kolej wyszła z inicjatywą 
zwrotu działki zabudowanej budynkiem dworca. Trzeba 
trzymać kciuki za to, że te rozmowy znajdą swój szczęśliwy 
finał.
 Czy coś drgnęło od listopada 2022 roku, gdy 
o negocjacjach Skarbu Państwa i PKP S.A. informował 
Gazetę Grajewską Michał Stilger rzecznik prasowy PKP 
S.A.?

Jak długo jeszcze podróżni będą marzli przy pustym dworcu?

w imieniu Skarbu Państwa, dokumentacji niezbędnej do 
zbycia nieruchomości na rzecz PKP S.A., m.in. wyceny 
wartości rynkowej nieruchomości oraz zgody konserwatora 
zabytków na zbycie – poinformowała Gazetę Grajewską 
7 marca bieżącego roku Agnieszka Jurewicz z Wydziału 
Współpracy z Mediami Biura Komercjalizacji, Komunikacji 
i Promocji Polskich Kolei Państwowych S.A. 

   WM / Fot. grajewo.pl
Do tematu będziemy wracać.

Szpitalne laboratoria zmodernizowane 
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 -  Tę współpracę grajewianie oraz mieszkańcy 
regionu mają okazję często podziwiać. Orkiestra 
jest stale obecna na kulturalnej mapie miasta 
i regionu poprzez liczne występy w czasie ważnych 
uroczystości i wydarzeń. Państwa muzyka okrasza 
takie wydarzenia, jak między innymi kolejne edycje 
Biegu Wilka. Zespół gwarantuje wspaniałą oprawę 
świąt państwowych, uroczystości religijnych. 
Dochodzą do tego wydarzenia bardzo wysublimo-
wane, a mianowicie koncerty- wiosenny i jesienny. 
To wszystko z pewnością wymaga wielu prób. Jak 
przebiegają przygotowania do tych występów?
- Można powiedzieć, że okres jesienno-zimowy jest u nas 
tradycyjnie czasem przygotowań do kolejnego sezonu. 
Inaugurujemy go koncertem wiosennym w kwietniu. Od 
tego momentu do końca czerwca dajemy bardzo dużo 
koncertów. Występujemy w salach, kościołach, ale także na 
świeżym powietrzu. Co roku staramy się wzbogacać 
repertuar. W nim mamy już między innymi standardy 
muzyki rozrywkowej, jazzowej, klasycznej, ale także marsze 
i utwory okolicznościowe, muzykę operetkową, filmową. 
Urozmaicamy nasze koncerty poprzez udział w nich gości 
specjalnych. Dlatego często występujemy razem z zaproszo-
nymi solistami i solistkami oraz zaprzyjaźnionymi 
orkiestrami dętymi z innych miast. Staramy się trafić w gust 
naszych odbiorców. Nasz sezon, po wakacjach, zwykle 
kończy koncert jesienny. Próby trwają wiele godzin. 
Wkładamy w to mnóstwo pracy i serca, by efekt końcowy, 
czyli nasz występ na koncercie, zyskał uznanie publiczności. 
W osiągnięciu tego pomaga wspomniany przeze mnie 
wcześniej fakt, iż w orkiestrze grają wspólnie nauczyciele 
oraz ich uczniowie. To owocuje szybkim osiąganiem 
naprawdę wysokiego poziomu. Bo przecież uczeń przy 

- Ile osób  liczy obecnie Miejska Orkiestra Dęta 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Grajewie?

- Od ilu lat funkcjonuje Orkiestra Dętej Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Grajewie?
 - 22 kwietnia obchodzimy jubileusz 110-lecia istnienia 
zespołu. Z tej okazji zapraszamy na wyjątkowy koncert. 
Wystąpią obecni oraz dawni członkowie orkiestry. 
Planujemy zaprosić również wyjątkowych gości, którzy 
zagrają tego dnia razem z nami. 

 - Obecny skład waha się w granicach trzydziestu osób. Warto 
zaznaczyć, że są tu zarówno osoby dorosłe, młodzież i dzieci- 
nauczyciele muzyki, jak również ich uczniowie. Wśród 
uczniów są także ci, którzy uczęszczają obecnie do szkół 
podstawowych, jak i ponadpodstawowych. Można więc 
powiedzieć, że tworzymy zgrany międzypokoleniowy zespół. 
Mamy wspólną pasję, która nas łączy i dzięki temu oraz 
wzajemnemu szacunkowi, różnice wieku między członkami 
zespołu nie stanowią absolutnie żadnej przeszkody, by 
świetnie współpracować.

Czujemy się potrzebni oraz 

swoim nauczycielu czuje się pewniej, a ten pierwszy wie, co 
i jak można udoskonalić, gdy zachodzi taka potrzeba. Dzięki 
temu współpraca przebiega sprawnie. Próby są wielogo-
dzinne. Z każdym muzykiem trzeba oddzielnie przepraco-
wać jego partie, następnie misternie złożyć wszystko 
w spójną całość. Mam jako kapelmistrz wielkie szczęście 
współpracować z utalentowanymi i pracowitymi członkami 
zespołu, którzy bardzo poważnie podchodzą do swoich 
obowiązków. Jestem przekonany, że łączy nas wspólna 
pasja, czyli ogromna miłość do muzyki. Te wszystkie atuty 
sprawiają, że nasze koncerty są zawsze ciepło przyjmowane.
 -Czy kunszt Miejskiej Orkiestry Dętej Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Grajewie zaowocował uznaniem 
poza miastem i regionem?
 - Występowaliśmy z powodzeniem w przeglądach 
regionalnych, międzywojewódzkich, w Studiu Polskiego 
Radia Lublin. Graliśmy muzykę do filmów. Reprezento-
waliśmy Grajewo na wielu występach w kraju i za granicą.
 - Czy któryś koncert szczególnie utkwił  Panu 
w pamięci? 

 - Pamiętamy również występ wyjątkowy. To ten 
podczas pandemii, transmitowany on-line, 
pozbawiony bezpośredniego udziału publiczności. 
Jak to jest grać bez żywego kontaktu z odbiorcą?
 - Pusta sala nie jest naturalnym środowiskiem muzyków. 
Mam nadzieję, że pandemię mamy już za sobą i nigdy więcej 
nie będziemy grać bez publiczności. Ja wiem, że grajewianie 
widzieli nasz występ przed monitorami komputerów, lecz to 
nie była w stu procentach komfortowa sytuacja ani dla nas, 

 - We wszystkie nasze występy wkładamy mnóstwo pracy, 
czasu i serca. Najbardziej zapadają w pamięć koncerty 
galowe, a więc wiosenne i jesienne. Mają uroczystą oprawę, 
niepowtarzalny klimat. Mamy żywy kontakt z naszą 
publicznością. Po występach jest okazja do rozmów 
z naszymi zacnymi gośćmi. Koncerty galowe są także okazją 
do zaprezentowania najszerszego repertuaru oraz przygoto-
wanych nowości. Próby do tych występów trwają najdłużej, 

Rozmawiamy z Ryszardem Jasionowskim, Kapelmistrzem Miejskiej Orkiestry Dętej Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Grajewie. To absolwent klasy fletu Akademii Muzycznej im. Fryderyka Chopina w Warszawie. Ceniony 
nauczyciel szkół muzycznych w regionie - czynny muzyk instrumentalista. Jego działalność artystyczna 
i pedagogiczna znalazła odbicie w nagrodach i wyróżnieniach, jakie posiada: Złoty Znak Związku OSP, Brązowy 
i Srebrny Krzyż Zasługi, Zasłużony Działacz Kultury. Orkiestra pod jego kierownictwem uczestniczy z sukcesami w 
konkursach, przeglądach regionalnych i ogólnopolskich. Koncertuje również w kraju i za granicą, reprezentując 
miasto Grajewo. Jak podkreśla kapelmistrz, ma ogromne szczęście, na które składa się kilka przyczyn. Jakich? 
Współpracuje ze wspaniałymi ludźmi, orkiestra gra dla cudownej publiczności i jest od zawsze ciepło 
przyjmowana w mieście, a władze Grajewa i radni miejscy sprzyjają zespołowi.
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docenieni- a przez to szczęśliwi
ani dla odbiorców. Nasi fani są przyzwyczajeni do tego, że po 
koncercie rozmawiamy z nimi, wymieniamy opinie. Ważny 
jest kontakt wzrokowy, swego rodzaju dialog w przerwach 
między kolejnymi utworami. Jesteśmy bardzo wdzięczni za 
wszystkie miłe sygnały, komentarze, telefony, które dotarły 
do nas po tamtym koncercie, lecz wiemy, że zarówno dla 
zespołu jak i publiczności najlepszy jest żywy kontakt. 
Koncertu w formule on-line nie można wspólnie przeżywać 
w szerszym gronie i odebrać w tak dobrej jakości jak występ 
na żywo. Ze względu na ograniczenia pandemiczne 
musieliśmy również na pewien czas zmodyfikować formułę 
naszych prób.
 - Jak to się stało, że został Pan kapelmistrzem 
Miejskiej Orkiestry Dętej Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Grajewie?
 -  Jestem trzecim pokoleniem muzyków. Mój dziadek 
prowadził  carską orkiestrę. Ojciec grał w orkiestrze 
wojskowej. Wciąż mam w pamięci, gdy widziałem Jego 
występy. Te zainteresowania przeszły na mnie i na moją 
siostrę, która była koncertmistrzynią w Filharmonii 
Białostockiej. Wydaje mi się, że moja miłość do muzyki 
i obecność w tym świecie jest więc naturalną koleją rzeczy. 
Byłem uczniem szkoły muzycznej i któregoś dnia nauczyciel 
zabrał mnie na próbę orkiestry. Spodobało mi się to i tak 
wybrałem drogę, by zostać muzykiem zawodowym, 
nauczycielem. Kapelmistrzem jestem od ponad trzydziestu 
lat. Robię to, co kocham i mam nadzieję kontynuować te 
działania jeszcze przez przynajmniej parę lat.
 - Jaka jest rola kapelmistrza, której odbiorca nie 
dostrzega na koncercie? Bo przecież wtedy 
obserwuje i słyszy w pewnym sensie efekt 
wielogodzinnych prób, podczas których widowni 
nie ma…

- Oczywiście, że tak. Serdecznie zapraszamy. Zajęcia 
Miejskiej Orkiestry Dętej OSP w Grajewie odbywają się 
w każdy wtorek w sali kinowej Grajewskiego Centrum 
Kultury w godzinach od 17.00 do 19.00.  Osoby 
zainteresowane zapraszam również na rozmowę po 
koncercie 22 kwietnia. Chętnych postaramy się nauczyć grać 
na instrumencie i będzie nam przy tym niezwykle miło, że 
powiększymy nasz skład. 

- Faktycznie, widz ogląda dyrygenta i orkiestrę, słyszy 
muzykę i za każdym razem cały zespół daje z siebie wszystko, 
byśmy razem na koncercie wypadli jak najlepiej. Wiele 
dzieje się jednak również w międzyczasie- poza koncertami, 
a zatem- poza wiedzą odbiorcy. Myślę, że rola kapelmistrza 
to przede wszystkim duża odpowiedzialność i umiejętność 
dobrej i życzliwej współpracy z wieloma osobami. A każda 
ma przecież inny charakter. W orkiestrze występują dzieci, 
młodzież oraz osoby dorosłe, więc trzeba dopasować język 
i sposób komunikacji do wieku i umiejętności muzycznych 
każdego z osobna. To na pozór może wydawać się proste, bo 
przecież koncerty są udane, lecz wcale takie łatwe nie jest. 
Muszę dobrze znać wszystkich i każdego z osobna, by 
motywować jednostki i cały zespół do wspólnego wysiłku. 
Sądzę, że to się nam udaje i w efekcie serwujemy naszym 
fanom muzykę na bardzo wysokim poziomie, a przy tym 
działamy w dobrej atmosferze.
 - Czy do Miejskiej Orkiestry Dętej Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Grajewie można dołączyć?

 - Czy można powiedzieć, że Miejska Orkiestra Dęta 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Grajewie jest 
w jakimś aspekcie swojej działalności wyjątkowa na 

 - Z pewnością nie można jedynie „klikać”, by w optymalnym 
stopniu cieszyć się muzyką. Zachęcam do poszukiwań, lecz 
zapewniam, że ta dziedzina sztuki w pełni odbierana jest 
podczas występów na żywo. Mimo zmian i łatwego 
internetowego dostępu do utworów wielu gatunków 
muzycznych, wciąż jest ogromna liczba wymagających 
odbiorców, którzy cenią wysokiej jakości wykonania dobrej 
muzyki. Cieszy również, gdy rodzice oraz nauczyciele 
wspierają rozwój talentów muzycznych dzieci i młodzieży. 
Dzięki temu wzrastają kolejni artyści, którzy potem trzymają 
wysoki poziom sztuki.

 - Nie ograniczam się do jednego gatunku. Cenię między 
innymi dobrą muzykę rozrywkową, operową, instru-
mentalną oraz jazzową.

- Z pewnością Pana wykształcenie oraz doświad-
czenie pozwalają wydać opinię na pewien temat. 
Czy na przestrzeni dekad oraz pod wpływem 
dostępu do Internetu wymagania odbiorców 
muzyki obniżyły się, czy jednak wzrosły?

 - Myślę, że tak. Jak już wcześniej wspomniałem, występują 
u nas uczniowie oraz ich nauczyciele, a także absolwenci 
szkół muzycznych. To powoduje, że w Grajewie mamy 
wysoki poziom, dobrą współpracę wewnątrz zespołu 
i możemy prężnie się rozwijać. Tutaj starsze pokolenie 
w orkiestrze prowadzi w świecie muzyki swoich wycho-
wanków. Taka dobra praktyka pozwala wierzyć, że w 
Miejskiej Orkiestrze Dętej Ochotniczej Straży Pożarnej w 
Grajewie przez kolejne dekady nie zabraknie następnych 
pokoleń uzdolnionych artystów. Sądzę, że mamy wyjątkowo 
oddanych fanów, dla których zawsze z radością występujemy 
przy naprawdę wielu okazjach i na świeżym powietrzu 
i w sali Grajewskiego Centrum Kultury. Ta sala niemal 
zawsze jest pełna, co świadczy o tym, że trafiamy w gusta 
i wymagania naszych odbiorców. Życzę wszystkim zespołom 
w kraju tak wspaniałej,  a przy tym wymagającej 
publiczności. Brawa po koncertach, między utworami 
i kwiaty po występach nie tylko nas cieszą. Są dla nas jasnym 
sygnałem, że nasza działalność jest potrzebna grajewianom. 
Poza tym możemy liczyć na życzliwość i wsparcie od władz 
miasta i radnych. Z tego miejsca serdecznie dziękuję 
Burmistrzowi Dariuszowi Latarowskiemu, Zastępcy 
Burmistrza Maciejowi Bednarko, Przewodniczącej Rady 
Miasta Grajewo Halinie Muryjas- Rząsie oraz wszystkim 
urzędnikom i całej Radzie Miasta Grajewo, a także 
Tomaszowi Dudzińskiemu Dyrektorowi Grajewskiego 
Centrum Kultury, za pomoc i życzliwość oraz wspieranie nas, 
gdy potrzebujemy pomocy. Proszę wierzyć, że to wielki 
komfort, gdy nie musimy martwić się na przykład o środki na 
serwisowanie instrumentów. Nie wszystkie orkiestry w kraju 
mają to szczęście, że mogą skupić się wyłącznie na muzyce, 
próbach i koncertach. Jesteśmy wdzięczni również za 
życzliwe słowa kierowane do całego zespołu po naszych 
występach. To sprawia, że czujemy się potrzebni miastu 
i doceniani. Dzięki temu mamy niesłabnący zapał do dalszej 
pracy i odwdzięczania się za tę dobroć kolejnymi udanymi 
koncertami, do których możemy się w spokoju, bez trosk 
przygotowywać. Ta dobrze poukładana współpraca 
z Urzędem Miasta Grajewo jest jak wspólna gra w jednej 
tonacji. 

tle innych zespołów w kraju?  

   - Dziękujemy za rozmowę.

 - Czego Pan słucha najchętniej?
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 Kolej brzesko-grajewska wraz z pruskim odcinkiem 
linii Królewiec - Ełk oraz koleją odeską połączyła wybrzeże 

 Powołane w tym celu do życia Towarzystwo Budowy 
Kolei Brzesko–Grajewskiej po rozpoczęciu inwestycji 
natrafiło na kłopoty finansowe, tak że część kosztów została 
pozyskana w wyniku emisji specjalnych obligacji kolejowych. 
Mimo kłopotów i wolnego tempa robót do końca lipca 1873 r. 
uporano się z budową i uruchomiono ruch kolejowy na tej 
trasie. Oddana do użytku trasa liczyła w sumie 217 km, 
rozpoczynała swój bieg w Brześciu i kończyła w Grajewie, stąd 
też jej nazwa. Była to linia jednotorowa o rozstawie szyn 1542 
mm. Cechą charakterystyczną szlaku było ułożenie znacznej 
części szyn w linii prostej, co spowodowało w efekcie 
lokowanie niektórych stacji kolejowych w odległości nawet 
kilku kilometrów od miast i osad. Stacja w Grajewie otrzymała 
pierwszą kategorię (w Białymstoku tylko drugą), zbudowano 
tu tory postojowe i ewakuacyjne o łącznej długości 1250 
metrów, 6 ramp, parowozownię, dwie obrotnice. Tory miały 
rozstaw szeroki (rosyjski) i europejski, co usprawniało 
przeładunek. Warty podkreślenia jest też fakt, że Grajewo było 
jedyną stacją kolejową w regionie położoną poza linią Biebrzy 
i Narwi. 

Największy rozwój Grajewa przypadł na wiek XIX. Przyczynił 
się do tego szereg inwestycji komunikacyjno-gospodarczych. 
Już w latach 1828-29 zrealizowano budowę traktu 
warszawsko-kowieńskiego. Wówczas to zbudowano w Gra-
jewie most na rzece Ełk oraz usypano groblę przez bagna 
Kuwasy między Grajewem i Rajgrodem, która połączyła 
najkrótszą drogą te miejscowości, zmniejszając znaczenie 
prastarego traktu przez Kamienny Bród i Rydzewo. Traktem 
kowieńskim przebiegał też szlak pocztowy, którego pozosta-
łością do dnia dzisiejszego jest budynek zajazdu pocztowego 
w Szczuczynie (podobne do II wojny światowej istniały też 
w Grajewie i Rajgrodzie). W drugiej połowie XIX w. 
w miejscowościach tych ulokowano też urzędy pocztowo-
telegraficzne, które zastąpiły, funkcjonującą od 1839 r., sieć 
telegrafu optycznego. Zaś w roku 1893 między Grajewem 
i Rajgrodem zainstalowano pierwsze połączenie telefoniczne.
Bez wątpienia jednak najważniejszą inwestycją transportową 
i elementem ówczesnego rozwoju gospodarczo-społecznego 
regionu było powstanie  linii kolejowej brzesko-grajewskiej, 
która została uruchomiona 150 lat temu.
 Rozwój kolejnictwa europejskiego spowodował, że 
w drugiej połowie XIX wieku nowe linie kolejowe zaczęły 
powstawać także na ziemiach polskich zaboru rosyjskiego. 
Rozmowy na temat budowy linii kolejowej łączącej Brześć 
z Grajewem prowadzone były między stroną rosyjską i pruską 
już od 1861 r. Ostatecznie jednak koncesję na jej budowę 
wydano dopiero w grudniu 1869 r. 

150 lat kolei w Grajewie

Morza Czarnego i Bałtyckiego, stąd jej pierwszorzędne, 
ponadregionalne znaczenie gospodarcze, ale i strategiczno-
wojskowe. W 1878 r. Kolej brzesko-grajewska zmieniła 
właściciela i wraz z koleją kijowsko-brzeską i odeską utworzyła 
Towarzystwo Południowo-Zachodnich Dróg Żelaznych. 
W roku 1895 Towarzystwo to zostało wykupione przez rząd, 
a od stycznia 1907 r. odcinek Brześć – Grajewo podporządko-
wano Kolejom Nadwiślańskim.

W pierwszych latach po odzyskaniu niepodległości Grajewo 
starało się utrzymać tę tendencję, stąd duża liczba domów 
komisowo - ekspedycyjnych, mających swoje odpowiedniki po 
stronie pruskiej. Biura te były tworzone bądź przez 
miejscowych „biznesmenów”, bądź przez duże krajowe firmy, 
które otwierały w Grajewie swoje oddziały. Do najbardziej 
znanych w tej branży należały takie domy, jak: „Piórko, 
Berenzon i Waks”, dom handlowy Zylberszteinów czy „Kołko” 
oraz oddziały firm z Warszawy, Lwowa i Białegostoku. 
Z czasem jednak w związku z kryzysem gospodarczym, polsko 
- niemiecką wojną celną oraz wprowadzeniem preferencyjnej 
taryfy kolejowej na linii do Gdyni, rola międzynarodowej 
wymiany handlowej na stacji kolejowej w Grajewie malała, 
choć nadal pozostawało ono ważnym węzłem komunika-
cyjnym.

 Przygraniczny charakter miasta i rola stacji kolejowej 
jako granicznej stacji przeładunkowej, predysponował 
Grajewo do rozwoju handlu międzynarodowego i wysokiej 
wymiany towarowej. Służyła ona do transportu zboża i innych 
produktów rolnych z Ukrainy do Prus Wschodnich oraz węgla 
i wełny na potrzeby miast białostockiego okręgu włókien-
niczego. Kolej ta należała do najlepiej eksploatowanych, 
dziennie przejeżdżało nią do 6 par pociągów osobowych 
i kilkanaście towarowych. 

 W wyniku zmiany granic po II wojnie światowej, 
znaczenie linii kolejowej i grajewskiej stacji spadło. W dniu 
dzisiejszym jest wręcz symboliczne, a o dawnej świetności 
świadczy tylko niezagospodarowany i niszczejący od lat 
budynek zabytkowego dworca. Czy doczeka się lepszych 
czasów …?                                                        T. Dudziński

 Jej wpływ na rozwój gospodarczy głównie Grajewa, 
ale też okolicznych miejscowości, był ogromny i trudno go 
przeceniać. Trudniej określić korzyści pozaekonomiczne, jakie 
Grajewo uzyskało z racji uruchomienia linii kolejowej. Na 
pewno wzrósł prestiż osady, szybciej dokonywały się zmiany 
postaw ludności miejscowej, poprawiła się jakość życia, 
chętniej przyjmowano wieści ze świata, łatwiej było o nowe 
inicjatywy. Duża stacja kolejowa przyciągała osoby i kapitał, 
wpływała też na zmiany demograficzne w skali całego powiatu.

Grajewski dworzec kolejowy na początku XX wieku 
(zbiory T. Dudzińskiego)
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KULTURA

     GCK

 4 marca w Muzeum Historycznym w Grajewie 
(Grajewska Izba Historyczna) odbyły się pierwsze w tym roku 
„Grajewskie spotkania z historią”. 
 Najpierw prelekcję, zatytułowaną „Stan wojenny 
w województwie łomżyńskim”, wygłosił dr hab. Krzysztof 
Sychowicz, prof. ANS w Łomży, reprezentując IPN 
w Białymstoku. Obok informacji o wydarzeniach z początków 
lat 80. byłego wieku, związanych z genezą i przebiegiem stanu 
wojennego na terytorium byłego województwa łomżyńskiego, 
nie zabrakło miejsca na własne wspomnienia związane z tym 
okresem. 
 Kolejnym prelegentem był dr Stefan Michał 
Marcinkiewicz z referatem „Źródła historyczne do badania 
obozów w Boguszach/Prostkach (1941-1945)”. Zaprezentował 
on zebranym efekty rocznej kwerendy na ten temat, którą 
prowadził w placówkach archiwalnych w Polsce, Niemczech 
i w Izraelu, dzięki której historia obozów w Boguszach-
Prostkach może być lepiej poznana. Zapowiedział też 
w przyszłości wydanie publikacji na ten temat. Dziękujemy 
prelegentom oraz wszystkim uczestnikom spotkania 
i zapraszamy na kolejne organizowane przez nas wydarzenia.

Inauguracyjne „Grajewskie spotkania z historią” za nami

W sobotę 18 lutego w Muzeum Historycznym w Grajewie 
(Grajewska Izba Historyczna) odbyło się otwarcie wystawy 
„Tkanina ludowa z naszych domów”. Po oficjalnym 
powitaniu przez dyrektora Grajewskiego Centrum Kultury 
Tomasza Dudzińskiego głos zabrała Krystyna Kunicka 
z Podlaskiego Instytutu Kultury, która wprowadziła 
zebranych w tematykę tkanin ludowych, występujących na 
Podlasiu. Po niej głos zabrała Pani Lucyna Kędzierska - 
tkaczka z Wasilkowa, która opowiedziała o swojej 
przygodzie z tkactwem, a następnie w praktyce zaprezento-
wała proces tkania. W otwarciu wystawy uczestniczyła też 
Grupa Ambasadorów Kultury z Łotwy, których w imieniu 
władz samorządowych przywitała Przewodnicząca Rady 
Miasta Grajewo – Halina Muryjas-Rząsa, wręczając na 
pamiątkę pobytu w naszym mieście na ręce Laumy Celmy 
ze Stowarzyszenia Platforma Współpracy z Rygi symboli-
czny pakiet grajewskich gadżetów. 
 Wystawa została przygotowana przy współpracy 
z Podlaskim Instytutem Kultury, a prezentowane są na niej 
tkaniny użyczone na czas wystawy przez mieszkańców 

Wystawę „Tkanina ludowa z naszych domów” 
możemy oglądać do 7 kwietnia

Grajewa i okolic. Na wystawie można zobaczyć przede 
wszystkim tkaniny dwuosnowowe i pasiaki, ale są też 
pojedyncze egzemplarze tkanin podbieranych (tzw. 
perebory), tkanin przetykanych (tzw. radziuszki) i kilimów. 
Część tkanin opatrzona jest wytkanymi datami i nazwi-
skami. Na szczególną uwagę zasługuje też oryginalne 
krosno wraz z utkanymi na nich tkaninami, należące do 
Anny Wiśniewskiej ze Słucza. 
 Serdecznie dziękujemy za pomoc w organizacji 
wystawy Podlaskiemu Instytutowi Kultury oraz osobom, 
które udostępniły tkaniny na wystawę: Andrzejowi 
Aleksandrowiczowi, Marii Chrostowskiej, Wioletcie Annie 
Czaplickiej, Tomaszowi Dudzińskiemu, Joannie Gwaj, 
Lucynie Karwowskiej, Grażynie Kiedzie, Dorocie 
Kuczyńskiej, Markowi Maciorowskiemu, Tadeuszowi 
Mioduszewskiemu, Andrzejowi Mydlińskiemu, Joannie 
Ostrowskiej ,  Jadwidze Szmerdzie,  Wojciechowi 
Śmiarowskiemu, Joannie Wysockiej-Wdowiak.
Wystawę można będzie oglądać w godzinach otwarcia 
Grajewskiej Izby Historycznej. Zapraszamy.
     GIH
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WIADOMOŚCI SZKOLNE

Biblioteka SP nr 1 ma swój EX LIBRIS

 Stronę tytułową książki można oznaczać przy 
pomocy ozdobnego stempla, zwanego ex librisem.  
Istnienie takiego znaku graficznego w naszej bibliotece 
funkcjonowało już w momencie działalności Publicznego 
Gimnazjum nr 1 im. Polskiego Czerwonego Krzyża 
w Grajewie. Wtedy księgozbiór gimnazjum oznaczono 
ex librisem, wyłonionym w drodze konkursu wśród 
młodzieży szkolnej.

 Oznaczanie książek własnym imieniem i nazwi-
skiem czy inicjałami to z jednej strony oznaka przywiązania 
do tradycji, zaś z drugiej symbol poszanowania książek 
i dbałość o zgromadzone woluminy. Poza tym stanowi to 
formę zabezpieczenia przed zgubieniem książki, a osobie 
pożyczającej daną pozycję jest rodzajem motywacji do 
zwrócenia jej właścicielowi.

 W tym roku panie pracujące w bibliotece wraz 
z nauczycielką informatyki postanowiły ożywić tradycję 
znakowania w ten sposób książek.
 5 grudnia 2022r. rozstrzygnięto konkurs, podczas 
którego wyłoniono najlepszy projekt, który od tej pory 
będzie widniał na wszystkich książkach naszej biblioteki. 
Autorką ex librisu została uczennica z klasy 8a - Julia 
Włodkowska.

 Gratulujemy ciekawego pomysłu i zdolności graficznych. 
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WIADOMOŚCI SZKOLNE

Kolejne „szkolne perełki” w SP 4 

Nauczyciel przygotowujący – p. Alicja - Deresz Armata

LAUREAT WOJEWÓDZKIEGO KONKURSU 
MATEMATYCZNEGO

Nauczyciel przygotowujący – p. Wiesława Konopka
 O tym, jak ogromny sukces odnieśli uczniowie, 
świadczą liczby. 

Wojewódzkie konkursy przedmiotowe organizowane przez 
Kuratorium Oświaty w Białymstoku są szansą na wyłowienie 
„szkolnych perełek”. Z radością informujemy, że w gronie 
laureatów tych prestiżowych konkursów w tym roku, podobnie 
jak w  latach poprzednich, znaleźli się uczniowie Szkoły 
Podstawowej nr 4 im. Henryka Sienkiewicza w Grajewie. Nasi 
uczniowie doskonale sobie poradzili z trudnymi zadaniami, które 
były do rozwiązania na każdym z trzech etapów konkursu: 
szkolnym, rejonowym i wojewódzkim. 

Wojewódzki Konkurs Języka Angielskiego: etap rejonowy – 192 
uczestników,  etap wojewódzki – 76 uczestników, a  tytuł 
laureata zdobyło 59 uczniów.

Paweł Tyszkiewicz kl. VIII a

 Mamy zaszczyt przedstawić nazwiska uczniów 
i nauczycieli przygotowujących.

Wojewódzki Konkurs Matematyczny: etap rejonowy – 242 
uczestników, etap wojewódzki – 60 uczestników, a tytuł 
laureata zdobyło 44 uczniów.

Julia Poniatowska kl. VIII e
LAUREATKA WOJEWÓDZKIEGO KONKURSU 

JĘZYKA ANGIELSKIEGO

J.P.: Byłam bardzo zaskoczona, a zarazem dumna z sukcesu 
zważywszy, że w tym roku jesteśmy jedynymi laureatami 
z grajewskich szkół podstawowych

2. Jak wspominacie czas przygotowań do konkursów? 
Co było dla Was  motywacją?

1. Jakie to uczucie znaleźć się gronie najlepszych 
uczniów z języka angielskiego (Julia) i matematyki
 (Paweł)?

O SOBIE I WSZYSTKICH ASPEKTACH ZWIĄZANYCH 
Z PRZYGOTOWANIAMI DO KONKURSÓW PRZEDMIOTO-
WYCH UCZNIOWIE OPOWIEDZIELI W UDZIELONYM 
WYWIADZIE. 

J.P. :W trakcie przygotowań do konkursu było bardzo ciężko. 
Razem z p. Alicją Deresz-Armatą, której jestem bardzo wdzięczna 
za poświęcony czas i przekazaną wiedzę, spotykałyśmy się po 

P.T.: Byłem bardzo zadowolony. Nie spodziewałem się, że przejdę 
wszystkie etapy tego trudnego konkursu.

 Nagrodą dla uczniów za czas poświęcony na dodatkowe 
zajęcia jest zwolnienie z egzaminu ósmoklasisty z języka 
angielskiego i matematyki i jednocześnie uzyskanie najwyższego 
wyniku - 100%.

4. Jakie macie zainteresowania?

J.P. : Chciałabym zwiedzić wiele krajów i poznać ich języki. 
W przyszłości chciałabym zostać weterynarzem. 

lekcjach. Trzeba było zapamiętać tyle nowych wiadomości. Dużo 
też pracowałyśmy z wykorzystaniem testów konkursowych 
z poprzednich lat. Opłacało się.  Motywacją do pracy była chęć 
osiągnięcia sukcesu i sprawienia radości rodzinie i szkole.  
P.T. : Przygotowania do konkursu były pracochłonne i czaso-
chłonne. Bardzo dziękuję p. Wiesławie Konopka za wysiłek 
w przygotowanie mnie do każdego etapu konkursu. Swój wolny 
czas poświęcałem na dodatkowe zajęcia oraz analizowanie 
i rozwiązywanie zadań matematycznych.Motywacją do ciężkiej 
pracy była chęć zdobycia tytułu laureata, który umożliwi mi 
dostanie się do wymarzonej szkoły średniej.

J.P. : Żeby nie wątpili w siebie! Jest to ciężka praca, ale sukces 
i osiągnięcie tytułu laureata wynagradza wszystko.

5. Ulubiona książka?

P.T.: „Władca Pierścieni”.  J. R. R. Tolkiena. 

P.T.: Po ukończeniu szkoły średniej chciałbym studiować na 
politechnice na kierunku informatyka lub mechatronika. 
 Składamy gratulacje uczniom,nauczycielom prowadzącym oraz 
rodzicom laureatów. Życzymy dalszych sukcesów.

J.P. :„Marley i Ja. Życie miłość i najgorszy pies świata” 
J. Grogana.  

3. Co poradzilibyście młodszym koleżankom i kolegom, 
którzy w przyszłości będą ubiegać się o tytuł laureata 
wojewódzkich konkursów przedmiotowych?

    SP 4 Grajewo

P.T.: Po podjęciu decyzji o udziale w wybranym konkursie trzeba 
systematycznie pracować i wierzyć we własne możliwości.  

J.P. :Lubię podróżować i opiekować się zwierzętami.
P.T. : Interesuję się elektroniką. Lubię różne dyscypliny sportowe, 
np. pływanie. 

6. Jakie są Wasze plany na przyszłość?

 Poziom umiejętności ortograficznych wśród uczniów 
klas trzecich wszystkich grajewskich podstawówek był dość 
wyrównany. Nikomu nie udało się napisać dyktanda bezbłędnie 

 21 lutego obchodzimy Międzynarodowy Dzień Języka 
Ojczystego. Już od 10 lat Oddział dla Dzieci Miejskiej Biblioteki 
Publicznej w Grajewie organizuje z tej okazji dyktando 
międzyszkolne, aby najlepsi w dziedzinie ortografii uczniowie ze 
Szkół Podstawowych nr 1,2 i 4 w Grajewie mogli wykazać się 
swoimi umiejętnościami językowymi i zawalczyć o tytuł Mistrza 
Ortografii.
 Dyktando odbyło się 21 lutego w Oddziale dla Dzieci 
MBP. Udział w nim wzięło piętnaścioro uczniów, po pięciu 
z każdej szkoły, wytypowanych drogą eliminacji szkolnych. Jak co 
roku, konkursowi przewodniczyła Pani Lucyna Bagińska- 
Dyrektor Centrum Edukacji „Mentor” w Grajewie, wieloletnia 
polonistka  w ZS nr 1.

X MIEJSKI KONKURS ORTOGRAFICZNY DLA KLAS TRZECICH
i tym samym otrzymać tytułu Mistrza Ortografii, niemniej jednak 
laureatki konkursu wykazały się imponującą znajomością zasad 
ortografii i interpunkcji.

III miejsce- LAURA BOGDAN, SP nr 4

Lista laureatów

 Wszystkim uczestnikom i ich nauczycielom składamy 
serdeczne podziękowania za chęć udziału w konkursie oraz 
świetne przygotowanie, a Milenie Kłos gratulujemy zwycięstwa.

II miejsce- MARIA MATUSIEWICZ, SP nr 4

     MBP Grajewo

 Jury pod przewodnictwem Pani Lucyny Bagińskiej 
przyznało trzy pierwsze miejsca. Zwyciężczynie otrzymały 
dyplomy oraz nagrody książkowe ufundowane przez Miejską 
Bibliotekę Publiczną w Grajewie.

I miejsce- MILENA KŁOS, SP nr 2
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19.02.2023 r. tenisiści stołowi MOSiR-u udziałem 
w memoriale im. M. Kasjanowicza w Białobrzegach 
rozpoczęli, a w poniedziałek 20.02.2023 r. w Grajewie 
meczem w II lidze zakończyli rywalizację przy zielonych 
stołach.                                                                                                                                                                                          
19.02.2023 r. w XIII Memoriale im. M. Kasjanowicza 
w kategorii open Marek Krymski był pierwszy, drugie 
miejsce wywalczył kolega klubowy Tyberiusz Królewicz, 
a czwarty był również grajewski zawodnik,  Sebastian 
Janiszewski. W kategorii gier deblowych zdecydowane 
zwycięstwo odniósł grajewski debel Krymski Marek 
i  Janiszewski Sebastian, a Królewicz Tyberiusz 
z Siłkowskim z Białobrzegów stanęli na drugim stopniu 
podium.                                                                           
20.02.2023 r. w Białymstoku w kategorii juniorów w III 
Grand Prix Województwa walczył Sebastian Janiszewski, 
który w ćwierćfinale przegrał z turniejową jedynką K. 
Perkowskim, a o  3 miejsce po wyrównanej grze 2-3 
przegrał z K. Kuźmą i ostatecznie na 26 startujących 
wywalczył 9 miejsce.                                                                                                                                                                   
21.02.2023 r.w hali MOSiR-u w ostatnim meczu z II 
drużyną UKS Dojlidy w  rundzie zasadniczej II Ligi tenisa 
stołowego grajewska drużyna odniosła ważne zwycięstwo 
10-4 i w zmaganiach rewanżowych ma szansę na 
zwycięstwo w tych rozgrywkach z drużynami MOKS 
Słoneczny Stok Białystok, UKS TS Ósemka Białystok i UKS 
Dojlidy I Białystok. Punkty dla MOSiR-u w tym meczu 
zdobyli: Krymski Marek- 3,5; Ogrodnik Piotr- 3,5; 
Zawistowski Marcin- 1,5 i Janiszewski Sebastian-1,5.
      LS

Trzydniówka zawodników MOSiR-u w tenisie stołowym

Dzień Dinozaura w PM6

                                                                                           PM6

 26 lutego obchodzimy Światowy Dzień Dinozaura. 
W związku z tym dzieci poznały historię tych prehisto-
rycznych stworzeń. Dowiedziały się kiedy żyły, czym się żywiły 
i jak wyglądały. W naszych salach pojawiły się tyranozaury, 
triceratopsy, diplodoki, pterodaktyle itp. Przedszkolaki 
klasyfikowały dinozaury na większe i mniejsze, mięsożerne 
i roślinożerne, ćwiczyły przeliczanie. Brały udział w różnych 
zabawach muzyczno-ruchowych. Wiele radości sprawiło im 
wykonanie tematycznych prac plastyczno – technicznych. 
Dzieci bawiły się w tym dniu znakomicie. Mogły pochwalić się 
posiadaną wiedzą oraz wzbogacić ją o cenne informacje 
dotyczące dinozaurów.

Dzień Babci i Dziadka w PM2

      PM2

Dzień Babci i Dziadka to najpiękniejsze dni w roku. W tych 
dniach babcie i dziadkowie obdarzani są szczególnymi 
dowodami miłości od swoich wnuków.
Dzieci z naszego przedszkola również pamiętały o swoich 
Babciach i Dziadkach i wspólnie ze swoimi paniami 
przygotowały dla nich występy artystyczne. Przedszkolaki 
zaprezentowały przygotowane wiersze i piosenki, które 
przesyłają z życzeniami zdrowia i pociechy z wnucząt 
swoim kochanym Babciom oraz Dziadkom.
Zapraszamy do obejrzenia zarejestrowanych występów 
artystycznych poszczególnych grup.
https://www.youtube.com/watch?v=iQNEQcLDWKU
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 5 marca w Grajewie, podobnie jak w całej Polsce, 
rozpoczął się bieg "Tropem Wilczym. Bieg Pamięci Żołnierzy 
Wyklętych". Burmistrz Miasta Grajewo Dariusz Latarowski 
dokonał oficjalnego otwarcia wydarzenia i w samo południe dał 
sygnał do startu. 
 Dystans Biegu: 1963 metry – upamiętnia rok śmierci 
ostatniego, poległego w walce Żołnierza Wyklętego - Józefa 
Franczaka ps. „Lalek”. W czasie imprezy w Grajewie można było 
poznać historie Żołnierzy Wyklętych dzięki okolicznościowej 
wystawie plenerowej. Biegacze otrzymali pakiety startowe, 
medale, a po pokonaniu dystansu czekał na nich ciepły posiłek 
i herbata.

Pobiegli, by uczcić pamięć o Żołnierzach Wyklętych

 Miasto Grajewo dziękuje za pomoc w organizacji: KS 
Maratonka Grajewo, MOSiR Grajewo, Grajewskiemu Centrum 
Kultury, za wsparcie: Centrum Wolontariatu "Młodzi dla 
Grajewa", harcerzom z Hufca "Biebrzańskiego" w Grajewie oraz 
Związkowi Strzeleckiemu "Strzelec" Organizacji Społeczno-
Wychowawczej Jednostce Strzeleckiej 1011 Grajewo. Dziękujemy 
także służbom mundurowym oraz Grupie Ratowniczej Nadzieja 
za zabezpieczenie imprezy.
 Tegoroczny bieg był już jedenastą edycją tego wyda-
rzenia. Żołnierze Wyklęci to uczestnicy polskiego zbrojnego 
podziemia niepodległościowego, którzy od 1944 r. walczyli 
przeciwko sowieckiej okupacji i narzuconej przez Moskwę władzy 
komunistycznej. Przez zwalczający ich reżim nazywani byli 
„bandytami” i „faszystami”. Za swoje bohaterstwo wielu zapłaciło 
życiem. Długo zakłamywano ich historie, wypaczano cel, o który 
walczyli, starano się wymazać ich ze społecznej pamięci. Na 
szczęście- bezskutecznie.
     grajewo.pl/ WM
     Fot. grajewo.pl
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 Kojące jest również otoczenie budynku- fontanna 
i estetyczna zieleń. Z myślą o żałobnikach wybudowany został 
przestronny parking. Lokalizacja obiektu - oddalona od zakładów 
przemysłowych-zapewnia spokój i ciszę. Jest funkcjonalnie, 
ponieważ blisko stąd do obu grajewskich nekropolii- Cmentarza 
Parafialnego i Komunalnego. 

 24 sierpnia 2021 roku nastąpiło uroczyste poświęcenie 
Kaplicy Pogrzebowej pod wezwaniem Zmartwychwstania 
Pańskiego. To wydarzenie z udziałem Biskupa Łomżyńskiego 
Janusza Stepnowskiego zwieńczyło budowę budynku usługowego 
z przeznaczeniem na cele kultu religijnego (kaplica pogrzebowa) 
wraz z infrastrukturą.
 Inwestycja Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych 
Sp. z o.o. w Grajewie była odpowiedzią na potrzeby mieszkańców 
miasta i regionu. Ci ,w trudnych chwilach po stracie bliskich, 
potrzebowali cichego, funkcjonalnego, a jednocześnie prze-
stronnego i nowoczesnego miejsca do godnych pożegnań 
zmarłych osób. Do 1 marca 2023 odbyło się tu już 320 ceremonii 
pogrzebowych. 

 - W samej kaplicy jest 80 miejsc siedzących oraz 40 stojących. 
Warto tu zaznaczyć, że msze odprawiane mogą być również poza 
kaplicą- w świątyniach powiatu grajewskiego i okolic – informuje 
Mirosław Mielczarek, Prezes Zarządu Przedsiębiorstwa Usług 
Komunalnych Sp. z o.o.  
 Pogrzeb bliskich to wyjątkowo trudny czas dla rodzin. 
Dlatego zadbano o detale, które pomagają w tych bolesnych 
chwilach. Stąd nowocześnie i pięknie urządzone pomieszczenia 
kaplicy pogrzebowej wraz z wysokiej jakości infrastrukturą. Służy 
temu też stonowana kolorystyka ścian w całym obiekcie, subtelne 
oświetlenie, malowidła ścienne i witraże. W budowie obiektu 
zastosowano także pochłaniające zapachy i antybakteryjne 
materiały z jonami srebra. 

 Powierzchnia użytkowa obiektu liczy aż 1014 m². Jest 
przestronnie, schludnie, uroczyście, subtelnie i odświętnie. Do 
dyspozycji klientów są dwie klimatyzowane sale przedpogrze-
bowe wraz z pomieszczeniem socjalnym dla rodzin oraz kaplica, 
gdzie odprawiane są msze święte pogrzebowe. W kaplicy są 
między innymi wygodne krzesła, zakrystia i konfesjonał. 
W obiekcie nieopodal jest specjalistyczna chłodnia oraz zaplecze, 
a także sklep z akcesoriami (trumnami, urnami, odzieżą, 
obuwiem, tabliczkami, wieńcami i zniczami), biuro, pomie-
szczenia socjalne. Garaż na nowoczesne karawany pogrzebowe 
znajduje się w bryle budynku.

 Nadrzędnym celem, który przyświeca profesjonalnemu 
personelowi tego obiektu, jest wzorowa obsługa i organizacja 
pogrzebu w obrządku religijnym i świeckim. Usługi są tutaj 
świadczone w sposób etyczny i uczciwy, a szacunek do osoby 
zmarłej i jej rodziny jest najwyższym priorytetem.

Pomagamy w godnym pożegnaniu zmarłych

e-mail: pogrzebowy@puk.grajewo.com

     WM

W ramach kompleksowych usług pogrzebowych są:
– organizacja pochówku i ceremonii pogrzebowej w każdym 

obrzędzie,
– sprowadzenie ciała z kraju oraz z zagranicy,

– odbiór i przewóz zwłok,
– balsamacja, czasowa konserwacja ciała,

– kosmetyka pośmiertna i wizaż,
– msze święte w Kaplicy i nie tylko,

– chłodnia spełniająca wymogi pogrzebowe,
– nowoczesne, klimatyzowane sale pożegnań,

– sklep z pełnym asortymentem pogrzebowym – trumny, urny, 
odzież, obuwie, tabliczki, inne,
– sprzedaż wieńców i zniczy.

PUK Sp. z o.o.
Dział Usług Pogrzebowych

ul. Pułaskiego 15
19-203 Grajewo

Biuro czynne od poniedziałku do piątku w godzinach 7:00-15:00
(86) 272 37 65 wew. 44

 Więcej szczegółów, w tym film prezentujący walory 
kaplicy pogrzebowej i Działu Usług Pogrzebowych znaleźć można 
na stronie internetowej Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych 
Sp. z o.o. w Grajewie: puk.grajewo.com oraz na profilu FB: Usługi 
Pogrzebowe PUK w Grajewie. 

     Fot. grajewo.pl 

Telefon całodobowy: 798 171 723
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